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IESPĒJAS MĀCĪTIES 
VĀCIJA 

Jums p iedat ta Vāc i jas un ivers i tāšu 
rektoru konferences: atbildīgais darbinieks 
: >ollaka kungs 

J 1 . Vācijā zinātniskie pētījumi notiek 
elās rūpnīcās, kur arī ir iespējamā studentu 

un zinātnieku prakt izēšanās Ja kādam 
Latvijas studentam, kurš apgūsi Inženier
zinātnes, ir vēlēšanās prakses laiku vai 
vasaras br īvd ienas pavadī t iepazīs tot 
modernu Vācijas uzņēmumu un arī saņemt 
zināmu atalgojumu, viņš var kontaktēties ar 
Vācu akadēmiskās apmaiņas dienestu, šis 
d ienests darbo jas arī La tv i jā , un ar tā 
palīdzību to ir iespējams nokļūt mācīties 
Vācijā. 

• 2 . Maksa Planka biedrība ir ievēro
jama zinātniski pētnieciskā organizācija, 
kura in tensīv i sadarbo jas ar ā rzemju 
speciālistiem. Finansiālajā ziņā tā ir spēcīga 
organizācija, jo ik gadus 1,5 miljardi marku 
tiek atvēlēti pētnieciskajam darbam. Tāpat 
arī ik gadus 1000 ārzemnieku strādā šajā 
organizācijā. Ja jums ir interese strādāt 
kādā no o rgan izāc i ja i pak ļau ta j iem 
ins t i tū t iem, jūs varat izskatī t tās 
gadagrāmatas, kur tie visi ir uzskaitīti. Tad 
arī uzrakst ī t vēstu l i vācu ko lēģ iem, 
pastāstot, kāda ir jūsu zinātniskā darba 
tēma, kā arī aizsūtīt publikācijas. 

J 3 . Vāc i j as z inātn isk i pē tn iec iskā 
savienība organizē un atbalsta tos pētīju
mus, kas ir Vāc i jas i n te resēs . Lai 
sadarbotos ar savienību, ir jāuzraksta par 
savu pētījumu projektu. Ja savienība būs 
ie interesēta jūsu pro jektā, tā varēs arī 
f inansēt j ūsu darbu kādā no Vāc i jas 
lielajiem institūtiem. Vēl savienība organizē 
starptautisku literatūras apmaiņu. Ja jums ir 
nepieciešama zināma rakstura zinātniskā 
literatūra, jūs varat uzrakstīt savienībai un 
varbūt saņemt vajadzīgās grāmatas pat kā 
dāvinājumu. 

• 4 . Aleksandra Humbolta fonds atba
lsta jaunus, talantīgus zinātniekus'kuriem ir 
augstākā izglītība un kuri jau nopietni strādā 
kādā zinātnes nozarē. Lai saņemtu fonda 
stipendiju, ir jāiesniedz pamatīgi izstrādāts 
zinātnisko pētījumu plāns. 

J 5. Augstākminētais Vācu akadēmis
kās a p m a i ņ a s d ienes ts dod iespēju 
s tudent iem un augs tsko lu be idzē j iem 
padziļināt savas zināšanas attiecīgā nozarē 
Vācijā. Augstskolu beidzēji var arī rakstīt 
promocijas (doktora disertāci jas) darbu. 
Potenciālo VAAD stipendiātu atlases kritēriji 
ir zināšanas savā specialitātē un daži t.s. 

1992.GADA PIEKTAIS IZLAIDUMS 

avīzi 
birokrātiskie rādītāji. Lēmums tiek pieņemts, 
pētot kandidāta dokumentus 

Latvijas Universitātes prorektoram prof. 
R ihardam Kondra tov ičam ir a ts tā t i 
informatīvie materiāli par Vācijas zinātniski 
pētnieciskajiem institūtiem un to pētījumu 
virzieniem, ar kuriem var iepazīties. 

Pats Pollaka kungs atzina, ka šobrīd 
Vāc i jā ir l iela in te rese par La tv i ju . To 
vajadzētu izmantot. 

Informēja JOLANTA APINE 

DĀNU VARIANTS 
* 

Bija reiz tāda filma "Spāņu variants", un 
tan tes k le i t iņās nedaudz virs ce l īš iem 
dziedāja:"TĀ NAV DZĪVE, TAS IR KINO!". 
Šķ iet , ka nupat ir o t rād i . Dzīve, kuru 
dz īvo jam, nemaz nerūpē jas par mūsu 
labsajūtu! Sabiedriskajā dzīvē un ļaužu 
prā tos v i rmo tāda N E V E S E L Ī G A 
NERVOZITĀTE. Visi kaut kur skrien kaut 
ko drudžaini meklē, dala un pārdala, atgūst 
un atsavina. Šī pati nervozitāte virmo ap 
visu, kas saistīts ar pašvaldībām Šobrīd 
Latvija ir sadalīta pagastu, pilsētu, rajonu un 
Rīgas municipalitātēs, un katram no šiem 
tipiem ir savs, visumā atšķirīgs pašvaldību 
l ikums. Kad brālīši dānīši sadzirdēja, ka 
mums ir pāri par 500 pagastu, 100 pilsētu 
un 26 rajoni — viņi saķēra savas galviņas, 
sacīdami, ka to v isu vajagot v ismaz 6x 
mazāk: drausmīgi pārvaldes izdevumi, nav 
iespējams normāli savākt nodokļus utt. Dāņi 
līdzīgu reformu veica 70. gados, samazinot 
5-6x savu municipalitāšu skaitu, veidodami 
tās daudz lielākas. Tā darbojoties, viņi ir 
uzkrā juš i kr ietnu p ieredz , izs t rādājuš i 
normālu mehānismu: KĀ TO VAR IZDARĪT, 
un ar visu to dāni ir gatav: dalīties. Dānijas 
valdība ir p iekr i tus i izdalīt naud iņu šim 
nolūkam un līdz ar to radījusi iespē'u krietni 
pasvīst ierēdņiem šai; • sē. Kopā ar Dānijas 
pašva ld ību m in is t r i j u un nac ionā lo 
pašva ld ību sav ien ību ir i zs t rādā ta 
p r o g r a m m a , ku ra ietver sevī v isām 
pašvaldībām vienotu likumu, foansēšanas 
s i s tēmas un demokrā t i sku vfe-iēšanu 
s t ruk tūru i zve idošanu . Domāts arī par 

nacionāla mēroga apmācības centra un 
pašvaldības izglītības sistēmas izveidošanu, 
kas radītu iespē ju p lašai pašva ld ību 
darb in ieku un deputā tu apmāc ība i . 
Tuvāka jā laikā šajā jau tā jumā Dāni jas 
partneris būs Latvi jas Univers i tāte, bet 
perspektīvā tiktu veidots neatkarīgs mācību 
centrs, kura darbs aptvertu šādas jomas: 

1) kursi administratīvajiem un politiska
jiem līderiem; 

2) kursi ierindas darbiniekiem; 
3) pašvaldības darbinieku apmācība. 
Tas viss mums palīdzētu normal izēt 

likumdošanu attiecībā uz pašvaldībām un 
finansiālo sistēmu, kā rezultātā pašvaldības 
būtu spējīgas kaut ko darīt, un tām būtu 
pietiekoši daudz naudas. Tomēr dāņi domā, 
ka tas viss ir iespējams tikai tad, ja mēs 
esam gatavi iet uz pagastu apvienošanu. 
Kāds teiks — to jau mēs paši bez t iem 
dāņiem arī va ram! Mēs — let iņ i ut t . 
P ro tams , mēs jau varētu bo ļ šev i sma 
tradīciju garā vienā dienā tā žigli paņemt, 
p iemēram, Talsu rajonu, strīpu pa v idu 
ziemeļdienvidu vai austrumrietumu virzienā, 
un miers. Vienā pusē viens pagasts, otrā 
otrs. Šitā jau, mīlīši, mēs to brivo Latviju 
neuzce ls im! Let iņu ierēdnis ar zob iem 
tu rēs ies savā beņķī, nevis to a tdos 
kaimiņam. Var jau būt, ka viss būs normāli, 
bet t ikai līdz brīdim, kad sacīsim:ŠITOS 
TRĪS PAGASTUS VAJAG APVIENOT! Tad 
ar i panes īs ies ; KUR TAD BŪS MANA 
VIETA? KUR TAD BŪS MANS BEŅĶIS? 
Nē, nē... es labāk vienošos ar šito pagastu, 
nevis to , jo š i ta jā tas pagasta vec is ir 
švakāks, un nākošajās vēlēšanās es viņu 
noēdīšu. Nopietna lieta! Neskatoties uz to, 
es s i tu uz p leca t i em, kas va ld ībā un 
parlamentā iecerējuši tuvināties Dānijas 
variantam, lai arī bez diskusijām neiztiksim. 
Grautiņi būs, tas ir stabili. Nebūs tā, ka Ivars 
pateiks — BŪS ŠITĀ! Tas nekur neder. Es 
tev j au tā ju : Vai gr ibi pa l īdzēt sav iem 
biedriem šai nelaimē, vai nē?... Tu esi lāga 
bērns. Es jau tā domāju. 

INGERŪNS* 
P. S. Lasiet drīz par tiem, kas šai sakarā 

taisīs traci LU! Viņi mīt Aspazijas bulv. 5... 



Latvijas Universitātes studentu 
padomes satversme. 

1 S t u d e n t u P a d o m e ir L a t v i j a s 
• Universitātes studentu pašpārvaldes 

institūcija, tai ir l ikumdošanas iniciatīvas 
tiesības Latvijas Universitātē. Tā darbojas 
saskaņā ar Latvijas Republikas likumiem, 
Latvijas Universitātes Satversmi (otro) un 
šo Studentu Padomes Satversmi. 
2 Studentu Padome: 

a) reprezentē Universitātes studentus 
iekšējā un starptautiskā dzīvē, 

b) apspriež un izšķir jautājumus, kas 
a t t i e c a s uz s t u d e n t u a k a d ē m i s k o , 
materiālo un kultūras dzīvi, 

c) griežas pie dažādām valdības un 
pašvaldības iestādēm ar pr iekšl ikumiem 
un l ū g u m i e m u n i v e r s i t ā t e s s t u d e n t u 
vārdā, 

d) d e l e ģ ē d e s m i t p ā r s t ā v j u s 
Universitātes Senātā. 

3 A t s e v i š ķ o s s v a r ī g o s g a d ī j u m o s 
• S t u d e n t u P a d o m e uz 3 /4 s a v u 

l o c e k ļ u - L a t v i j a s p i l s o ņ u , r a k s t i s k u 
p i e p r a s ī j u m u sa r ī ko s t u d e n t u s t a r p ā 
v i s p ā r ē j u n o b a l s o š a n u v i e n a m ē n e š a 
laikā. 1. piezīme: vispārējās nobalsošanas 
izvešanai studentu padome izvēl sevišķu 
k o m i s i j u . 2 . p i e z ī m e : v i s p ā r ē j ā 
nobalsošanā p ieņemtos lēmumus izved 
dzīvē studentu padome. 

4 Studentu Padomes lēmumi ir obligāti 
. v i s i e m L a t v i j a s U n i v e r s i t ā t e s 

s t u d e n t i e m pēc šo l ē m u m u 
apstiprināšanas Universitātes Senātā. 

5 Studentu Padomi ievēl v is i Latvijas 
• Universitātes studenti, Latvijas pilsoņi 

uz v i e n u g a d u . Padome sas tāv no 20 
locekļiem. 

6 Visa Latv i jas un ivers i tā te ir v iena 
• vēlēšanu vienība. 

7 V ē l ē š a n a s n o t i e k uz v i s p ā r ē j u , 
. v i e n l ī d z ī g u , t i e š u , a i z k l ā t u un 

proporcionālu vēlēšanu pamat iem, - pēc 
grozāmiem kandidātu sarakstiem. 

8 K a n d i d ā t u s a r a k s t i i e s n i e d z a m i 
• vēlēšanu komisijai 14 dienas pirms 

vē lēšanām. Vē lēšanu komis i ja numurē 
kandidātu sarakstus iesniegšanas kārtībā. 

9 Kandidātu saraksti 12 dienas pirms 
• v ē l ē š a n ā m i z l i e k a m i v i s ā s 

Universitātes fakultātēs, redzamā vietā. 

1/"% Vienu un to pašu kandidātu var 
VJ • uzrādīt tikai vienā sarakstā, kā ari 

v iena pe rsona var parakstīt t i ka i v ienu 
kandidātu sarakstu. 

Kand idā tu saraksts paraks tāms 
, no ne mazāk kā 30 vēlētājiem, pie 

kam jānorāda katra parakstītāja studentu 
apliecības numurs, vecums un adrese. 

P i r m i e t r īs p a r a k s t ī t ā j i n e s 
.atbi ldību par saraksta pilnību un 

pareizību. 

1Q P ie v i s u k a n d i d ā t u s a r a k s t u 
O - i e s n i e g š a n a s vē lēšanu komisi jā 

var piedal ī t ies v iens pārs tāv is no katra 

11 " I I . r 

12.: 

1yļ p a z i ņ o j u m i par k a n d i d ā t u 
T" . s a r a k s t u daļu skaitļu apvienošanu 

iesniedzami vēlēšanu komisijās vēlākais 3 
d ienas pirms vē lēšanām. Paz iņo jumus 
paraksta apvienojamo sarakstu trīs pirmie 
parakstītāji. 

I ļr Nododot sarakstus vēlētāji uzrāda 
O . studentu apliecību un parakstās. 

V ē l ē š a n a s no t iek v ē l ē š a n u kom is i j as 
norādītās vietās un laikos. 

I r* V ē l ē š a n a s no t i ek d e c e m b r a 
O • mēneša pirmajā nedēļā. Vēlēšanu 

dienā visa priekšvēlēšanu kampaņa t iek 
pārtraukta, aģitācija aizliegta. 

1*7 Studentu padome uzskatāma par 
/ . ievēlētu pie jebkura nodoto balsu 

s k a i t a . P i e z ī m e : v ē l ē š a n u i z n ā k u m a 
a p r ē ķ i n ā š a n a i z d a r ā m a s a s k a ņ ā ar 
nolikumu par vēlēšanām (1 piel ikums). 

18.; 

19 ; 

I Z/ . i 

. i ns t rukc i j as i zs t rādā v ē l ē š a n u 
k o m i s i j a no 7 l o c e k ļ i e m , k u r u s i z v ē l 
līdzšinējā Studentu Padome. 

Sūdzības par vēlēšanu nelikumību 
.iesniedzamas līdzšinējai Studentu 

Padomei 7 dienu laikā pēc vēlēšanām. Ja 
sūdzības šajā laikā nav ienākušas, tad 
j a u n ā s t u d e n t u p a d o m e s k a i t ā s pa r 
l i kumīg i i z v ē l ē t u . P re tē j ā g a d ī j u m ā 
iesniegtās sūdzības S tudentu Padome 
iesniedz Universitātes Senātam, kura tās 
i z s k a t a m ē n e š a la ikā , un p i e ņ e m 
nepieciešamo lēmumu. 
f}f\ Jaun izvē lē tā S tudentu Padome 
č\).sanāk uz p i rmo sēd i p a v a s a r a 
semestra pirmajā nedēļā. Līdz ar pirmās 
s ē d e s s ā k u m u , b e i d z a s l ī d z š i n ē j ā s 
Studentu Padomes pi lnvaras. Piezīme: 
Pārvē lēšanas gadī jumā jaunā Padome 
sanāk uz pirmo sēdi divu nedēļu laikā pēc 
vēlēšanām. 

f}4 J a u n i z v ē l ē t ā s P a d o m e s p i r m o 
C- I .sēd i atklāj iepriekšējās Padomes 
priekšsēdis vai viņa pilnvarots Padomes 
loceklis. 
r\r\ Pi rmajā jaun izvē lē tās S tuden tu 
C~čL.Padomes s ē d ē t i e k i e v ē l ē t s 
(aizklāt i balsojot ar v ismaz 11 bals īm) 
S t u d e n t u P a d o m e s p r i e k š s ē d i s . Pēc 
pr iekšsēža pr iekšl ikuma apst ipr ina v iņa 
vietnieku. 
/ ^ O T e k o š o d a r b u v e i k š a n a i , s ē ž u 

. s a s a u k š a n a i , i z z i ņ o š a n a i un 
v a d ī š a n a i S t u d e n t u P a d o m e i e v ē l 
Studentu Padomes Kab inetu . Kabinets 
sastāv no: Priekšsēža, viņa vietnieka un 
vēl ne vairāk kā 5 student iem-Padomes 
locekļiem. 
f \ A S t u d e n t u P a d o m e p ē c 

.nep iec iešamības ievēl sev išķas 
darba komis i jas, kā arī ve ido s tuden tu 
Padomes uzņēmumus . Komis i ju d a r b ā 
var tikt pieaicināti palīgi no studentu vidus, 
bet tie nevar ieņemt komisijas priekšsēža 
amatu. 

Kab ine ta un komis i j u da rb ības 
¿ 3 .pārbaudīša"^ i Studentu Padome 
ievēl revīzijas komisiju no 3 locekļiem. 

C-\J . K a b i n e t s va i p r iekšsēdētā js ne 
retāk kā vienu reizi katrā mēnesī (izņemot 
brīvlaiku, kad tās var tikt sasauktas pēc 
va jadz ības) . Tās ir p i lnt iesīgas, ja tajā 
piedalās vismaz puse Studentu Padomes 
locekļu. Ārkārtas sēdes var sasaukt pēc 7 
Studentu Padomes locekļu va i revīzijas 
komisijas priekšlikuma. 
ry7 S t u d e n t u p a d o m e s s ē d e s ir 
uL I . a t k l ā t a s . P i e z ī m e : iekšē jās 
darbības un kārtības noteikšanai Studentu 
Padome izstrādā sev kārtības rulli. 4 

Q Q S a v u darbu sekmīgai veikšanai 
ČL\J .s tudentu padome var ierīkot īpašu 
k a n c e l e j u , kā arī p i e ņ e m t a lgo tus 
darbiniekus. 
O Q S t u d e n t u p a d o m e s l īdzek[us 
£.\J .ve ido: 

a) universitātes un valsts asignētiem 
līdzekļiem, 

b) i e n ā k u m i e m no p a s ā k u m u 
organizēšanas, 

c) ienākumiem no studentu padomes 
u z ņ ē m u m i e m un d a ž ā d i e m 
neparedzētiem ieņēmumiem, 

d ) j u r i d i s k u un f i z i s k u p e r s o n u , 
sponsoru un citu brīvprātīgi ziedojumi, 

e)novēlējumi un dāvinājumi. 
Q A V i s p ā r ē j u s t u d e n t u p a d o m e s 
OvJ .budžetu , kuru sastāda Studentu 
Padomes Kabinets, apstiprina Studentu 
Padome, bet to budžeta daļu, kuru sedz 
ar v a l s t s l ī d z e k ļ i e m , aps t i p r i na 
Universitātes Senāts. 
Q-4 G a d a be igās s tuden tu padome 
O I . p u b l i c ē p ā r s k a t u par savu 
darbību. 
Q O LU SP i e s p ē j u robežās 

. s a d a r b o j a s un a t b a l s t a tās 
d a r b ī b u a t b a l s t o š a s LU s tuden tu 
organizācijas. 
Q Q LU SP v a r būt juridiska persona, 
J O . ta i ir sava simbolika, rēķins bankā 
un zīmogs. 

Lūdzu iesniegt priekšlikumus 
un labojumus līdz 1992.gada 
1.jūnijam. 

Projekts tiks galīgi noraidīts ja 
tiks iesniegti tikai 1000 studentu 
parakstīti protesti. 

Visus materiālus lūdzu 
iesniegt LU studentu arod
komitejā. 

Ieteikumus, labojumus un tml. 
domas nesiet droši uz Studentu 
arodkomiteju Raiņa bulvārī 19, 
1. stāvā, 5. telpā vai uz 
"Universitātes Avīzes" redakciju 
3. stāvā, 121.telpā. 

Drīzumā notiks projekta 
apspriešana — sekojiet 
informācijai! 



STUDENTU MĀCĪTĀJI 
S t u d e n t u māc ī tā ju u z d e v u m s ir 

p i e d ā v ā t s t u d e n t i e m , s k o l o t ā j i e m un 
Universitātes darbiniekiem iespēju nokļūt 
D i e v k a l p o j u m u kop ībā un dažādās 
sakarībās pārrunāt aktuālus un vispārīgus 
jautājumus. Viņus uzmeklē, ja gribas "ar 
kādu parunāt ies" krīzes gadī jumos, vai 
t ikai dal ī t ies bēdās. Katru ce tu r td ienu 
Dombazn ī cā no t iek S tuden tu 
Dievkalpojums (saprotams arī svētdienās). 
Baznīca arī ir vaļā no 21-23, kad var atnākt 
atpūsties, meditēt vai "tikai būt". 

No žurnāla "Recentior" Nr. 1 . 1992.(tas 
ir i n f o r m ā c i j a s ž u r n ā l s j a u n a j i e m 
studentiem Upsalā) 

N o v a d n i e c ī b a s ( "nāc i jas " ) _ _ _ _ _ 
sāka d ib inā t 17. gs . , seko jo t 
Par īzes p ē d ā s , ar Z v i e d r i j a s 
novadiem kā pamatu-saist ībai 
biedrībā. "Nācijā" studenti varēja 
tikties ar c i t iem student iem no 
viņu novada, tādējādi jūtoties kā 
mā jās . S ā k o t ar p a g ā j u š o 
gads imtu , "nāc i j as " sāka cel t 
lepnus n a m u s . Daž i no š i e m 
namiem vēl arvien uzcītīgi pilda 
savu p a m a t f u n k c i j u . T a g a d 
novada p r a s ī b a nav t i k 
izšķiroša, turpretī ir spiesta lieta 
pierakstīties Kādā no nācijām, lai 
studētu universitātē Upsalā. Kad 
s tudents re iz ir ies tā j ies , t ad 
atveras durv is v isām pārē jām 
"nācijām" un to aktivitātēm. 

"Nācijā" darba lauks ir plašs. 
Ku l tū ras c i en ī t ā j i em p iedāvā 
orķestrus, korus, teātra grupas 
k j r ā s var p iedal ī t ies. Šad tad 
tiek rīkotas izstādes, ik pa brīdim 
skatāmas Upsalas studentu joku 
i z rādes . V a i r ā k a s " n ā c i j a s 
re i zēm i e l ū d z p a z ī s t a m u s 
kultūras darb in iekus, pol i t iķus 
vai c i t u s , k a m ir ko s tās t ī t 
priekšlasījumu vakaros. 

S p o r t a i n t e r e s e n t i va r 
g r i e z t i e s p i e v i s d a ž ā d ā k ā m 
sporta biedribām. 

Vispopulārākā un v isb iežāk 
apraks t ī tā "nāc i j u " nodarb ība 
laikam ir intensīva nakts dzive. 
Visām "nāc i jām" ir savs krorjžiņš.kas ir 
atvērts visas nedēļas dienas. Diskotēkas 
vai dejas pie "dzīvās mūzikas" var baudīt 
visas dienas, izņemot pirmdienas. 

D a ž ā m " n ā c i j ā m " ir l u n š a ( o t r ā s 
brokastis) apkalpošana un restorāni ar 
glaunāku ēdienu nekā krodziņos. Ēdamo 
un dz i r amc pārdod par ļot i i zdevīgām 
cenām, tamdēļ, ka personāls sastāv no 
ļoti lēta daroaspēka-pašiem studentiem. 
Ir d a u d z i e s p ē j u , kā p r i e c ā t i e s , bet 
kalngals ir tā saucamais gasque (gasks). 
Ka t ra i " nāc i j a i " mēdz būt trīs g a s q u e 

pusgaaa. i aa ir javeiK uzvaiKS vai pa i 
frakai 

P i rms d i b i n ā j a s t u d e n t u v i e n ī b u 
( " s t u d e n t k ā r " ) , s o c i ā l ā a t b i l d ī b a pa r 
studentiem bija "nāciju" rokās. Daudz no 
tā vēl ir palicis. Piemēram, var īrēt lētu 
i s t a b u kādā no " n ā c i j a s " s t u d e n t u 
dz īvok ļ i em, a i zņemt ies naudu (kr īzes 
situācijā), mācīties "nāciju" bibliotēkā un 
s a ņ e m t s t i p e n d i j a s . " N ā c i j ā m ir arī 
i n t e r n a c i o n ā l i s a k a r i ar c i t u v a l s t u 
studentiem un, ja laimējas, var aizbraukt 
c iemos pie t iem. "Nācija" uztur kontaktu 
ar atsevišķo studentu ar "nācijas" avīzes / 
žurnāla starpniecību. Tajā var lasīt par 
visu, kas notiek pašu un citās "nācijās", 
kā arī par v i s p ā r ē j i e m n o t i k u m i e m 
Upsalā. Daudzas "nācijas" nodarbojas ari 
ar neatkarīgā vietējā radio raidījumiem. 

Visas šīs aktivitātes prasa lielu darba 
s p ē k u . S t rādā t " n ā c i j ā " nav ī p a š i 
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apgrūt inoši, vēl pie tam iepazīst jaunus 
cilvēkus un pie reizes nopelna priekšrocī
bas (alu vai tamCidzIgi). Aktivitātēm vajag 
arivairākus atbildīgos. Visi "nācijā", sākot 
ar karoga nesēju līdz pirmajam kuratoram 
(priekšsēdim), ir parasti student i . Visus 
šos t. s. ierēdņus ievēl "nācijas" sapulce -
novadusapulcē, kurā visi "nācijas" biedri 
va r p i e d a l ī t i e s . " N ā c i j a s " d a u d z ko 
piedāvā, galvenais - prieku!!! 

No zviedru valodas tulkojis 
JĀNIS PĀVULS 

1992. g. 2 1 . februāri Lietuvas studentu 
Savienības padomes sēdē, p iedalot ies 
gand r ī z v i s u L i e t u v a s a u g s t s k o l u 
pā rs tāv j i em, t ika izana l izē ts s tuden tu 
stāvoklis un apstiprināts uzrunas teksts 
Lietuvas Rektoru padomei . LSS aicina 
izpildīt studentu prasības un nepārtraukti 
a tgādināt par tām, pārstāvot s tuden tu 
intereses dažādos līmeņos. 

1. Kontrolētjai studentiem savlaicīgi un 
noteiktā kārtībā izmaksātu stipendijas un 
paba ls tus . Va i rums s tudentu dzīvo no 
ļ^jggī^' stipendijas līdz stipendijai bez 

pap i ldus i e n ā k u m i e m , t ādē ļ 
nevar gaidīt neierobežotu laiku 
l īdz n ā k o š ā s s t i p e n d i j a s 
izmaksai. Tas ir sevišķi aktuāli 
s t u d e n t i e m , kur i a u d z i n a 
bērnus. 

2 . P iešķ i r t s e k o j o š a s 
atlaides transporta lietošanā: 

a) 5 0 % a t la ide v i l c ie 
nos, 

b) 5 0 % i — starppi lsētu 
maršruta autobusos, 

c) 8 0 % — p i l s ē t a s 
sabiedriskajā transportā, 

d) 2 5 % — s t a r p 
tautiskajos reisos. 

3. Dot iespēju s tudent iem 
saņemt valsts budžeta aizde
vumus. 

4 . S a k a r ā ar i n f l ā c i j u , 
pal iel ināt s t ipendi jas vē l par 
2 5 % . U z s k a t ā m , ka do tē t 
s t u d e n t u ēdn īcas nav va ja 
dzības, jo ne visi studenti tajās 
ēd. 

(pēc neo f i c i ā l ām- z i ņ ā m 
s tuden ta s t i pend i j a L i e tuvā 
pašreiz ir ap tūkstots rubļu — 
tulk.) 

5. Dot iespēju vienam LSS 
b ied ram p ieda l ī t ies Rek to ru 
P a d o m e s s ē d ē s kā 
novērotājam. 

6. Visādos veidos atbalstīt 
j a u n i z v e i d o t ā s s t u d e n t u 

organizācijas. 

D. JUZAKENAS, Lietuvas studentu 
Savienības priekšsēdētājs 

("Universitas Vilnensis") 

No lietuviešu valodas tulkojis 
RIHARDS PEIVČS 

LSS vērsās ar šīm pašām prasībām arī 
pie Lietuvas Republikas Valdības. 



PAR VIENOTNEM / IPASI 
LĪDUMU 

L a s o t l a i k r a k s t o s p a r l a t v i e š u 
akadēmiskām mūža organizācijām (t. i., 
t ā d ā m , kuru locek ļ i sas tāv tanīs v i su 
mūžu , arī pēc augstskolas be igšanas) , 
rodas iespaids, ka vienīgais to ve ids ir 
b i j i s k o r p o r ā c i j a s — k ā L a t v i j a s 
n e a t k a r ī b a s l a i k ā , tā arī p i r m s t ā . 
Ko rpo rāc i j as , t i e š ā m , bi ja l ie lākās un 
v i s l a b ā k p a z ī s t a m ā s a k a d ē m i s k ā s 
organizāci jas, bet paralēl i t ām darbojās 
arī d a ž ā d a c i ta v e i d a b i e d r ī b a s . 
Nea tka r īgās La tv i jas p i rma jos gados , 
sakarā ar sabiedrisko un politisko uzskatu 
l ie lo d a ž ā d ī b u , b i j a d a b i s k i , ka arī 
studentu vidū bija dzīvas debates oar to. 
k ā d ā m būtu jābūt la tv iešu 
s tudentu organ izāc i jām pie 
L a t v i j a s U n i v e r s i t ā t e s . 
P a r a l ē l i k o r p o r ā c i j ā m un 
b i e d r ī b ā m , kas b i ja 
veidojušās pie agrākām cara 
laika- Kr ievi jas augstskolām 
gan v ā c u , gan k r i evu 
a k a d ē m i s k i s a b i e d r i s k o 
t r a d ī c i j u i e t e k m ē , sāka 
d a r b o t i e s g a n p o l i t i s k a s 
o r g a n i z ā c i j a s , gan novad-
n i e c ī b a s — s k a n d i n ā v u 
studentu organizācijas veids. 
Ap 1924 . g a d u b i j a 12 
latv iešu vīr iešu un s ieviešu 
korporācijas un tikpat daudz 
d a ž ā d u c i t a v e i d a m ū ž a 
organizāciju. 

V i s i s t u d e n t i t o m ē r 
n e i e s t ā j ā s ša i s o r g a n i 
zāc i j ās , lai g a n t i e c ā s pēc 
o r g a n i z ē t a s s a b i e d r i s k a s 
dzīves un draugu pulka, bet 
viņi nejutās apmierināti ar tā 
laika organizāci jām dažādu 
iemeslu dēļ. Tā, p iemēram, 
d a ļ a s t u d e n t u g a n i z ju ta 
vajadzību pēc organizācijām 
ar st ingru iekšēju disciplīnu, 
kāda bija ko rporāc i jās , bet 
v iņ i v ē l ē j ā s l a t v i s k ā k a s 
t rad īc i jas , c i e š ā k a s sa i tes 
starp akadēmisko saimi un pārējo latvju 
t a u t u , m a z ā k u s i z d e v u m u s . Š ā d u s 
uzskatus it īpaši pauda Kārļa Upeslejas 
un Kār ļa Bran ta 1922 . gadā d ib ināta is 
laikraksts "Students", kas bija pirmais un 
līdz 1922. gadam vienīgais akadēmiskās 
dzīves laikraksts Latvijas Universitātē, š i s 
la ikraksts arī st ingr i apkaro ja dažādas 
r!e^a*was p&tādfoas LaMfes sabiedriskā 
un politiskā dzīvē. Var atzīmēt, ka Kārlis 
Upesleja re izē ar "S tudentu" sāka izdot 
Latvijas Universitātes kalendāru. Latvijas 
Va ls ts Univers i tāte atsāka tā i zdošanu 
1 9 8 9 . - 9 0 . g a d ā , t . i., p ē c 40 g a d u 
p ā r t r a u k u m a . S e k o j o t " S t u d e n t a " 
i z s l u d i n ā t a m K ā r ļ a U p e s l e j a s 
uzaic inā jumam, vairāki desmit i studentu 

kazarmās Torņa ielā 4 un vienojās dibināt 
j auna ve ida s tuden tu organ izāc i jas — 
v ienotnes. Tai pašā vakarā nodib ināja 
d ivas v ī r iešu v i eno tnes : " Z e l m e n i " un 
"Līdumu", katru ar 20 dibinātājiem. Dažas 
nedēļas vēlāk šai sanāksmē klātesošās 
studentes nodibināja sieviešu vienotnes 
"La tv ie t i ' un "Ausmu" , un v isas če t ras 
i z v e i d o j a k o p o r g a n i z ā c i j u " V i e n o t ņ u 
Vienkopa", kas ir otra vecākā pēc vīriešu 
korporāci ju Prezidi ju Konventa (P! K!). 
V i e n o t ņ u V i e n k o p a t a d arī p ā r ņ ē m a 
laikraksta "Students" izdošanu, sākot ar 
1 9 2 7 . g . . Drīz p ē c v i e n o t n ē m s ā k a 
v e i d o t i e s konko rd i j as — arī ar mē rķ i 
latviskot studentu tradīci jas, bet paturot 
lat īņu termino loģ i ju un ārē jās nozīmes 
līdzīgas kā korporācijām. 

DZENA foto 

Visām čet rām v i eno tnēm bija kopīgi 
c e n t i e n i : Z i n ā t n e , D a r b s , S k a i d r ī b a , 
B r ī v ība , T ē v z e m e , š i e c e n t i e n i b i ja 
vadmotīv i un idejiskā bāze v ienotņu un 
v i e n o t n i e k u d z ī v ē , ar ī p a š u u z s v a r u 
cent ienam "Skaidrība" — gan personīgā, 
gan sabiedriskā, gan politiskā dzīvē, gan 
p r o f e s i o n ā l ā un z i n ā t n i s k ā d a r b ā . 
V a d o t i e s no šī c e n t i e n a , v i e n o t n i e k i 
pub l i cē ja "S tuden tā " raks tu sē r i j u par 
d a r b a ē t i k u d a ž ā d ā s p r o f e s i j ā s un 
ierosināja, lai Latvijas Universitātē lasītu 
darba ēt ikas kursu visās fakultātēs, š i s 
ierosinājums gan pal ika neizpi ldīts. Vēl 
v a r a t z ī m ē t , ka v i e n o t n i e k u s v i n ī g ā 
solījuma sākumā bija teiciens "... sekojot 
līdzi laika garam. . . " , ar to uzsverot , ka 
v i n u d o m ā š a n a , d a r b i un t r a d ī c i j a s 

j ā t u r p i n a v e i d o t i e s . V i e n o t ņ u ā rē j ās 
n o z ī m e s b i j a d i v k r ā s u c e p u r e s , pēc 
skandināvu parauga, bet ar krēma krāsas 
virsu. 

I e k š ē j ā d z ī v ē t e r m i n o l o ģ i j a b i ja 
l a t v i s k a , p i e m ē r a m — v e c ā k a i s , 
audzinātājs, dziesmotājs, sagaitaš, draugi 
(pilntiesīgi locekļi), vecdraugi (Universitāti 
beigušie) u. c. Alkoholu vienotņu iekšējā 
dzīvē nekad nelietoja, bet pr ivātā dzīvē 
tas bija katra personīgā izvēlē. Vienojās 
arī n e s m ē ķ ē t s a n ā k s m j u t e l p ā s . 
Iknedēļas sanāksmēs, "sirmās stundās" 
referātus parasti aizvietoja kāda aktuāla 
temata īss ievadījums (atceros to reizi, 
k a d " L ī d u m a " v e c d r a u g s , ž u r n ā l a 
"Daugava" redaktors Jānis Grīns Iesāka 
v ienu no t ā m ar savu tēz i "La tv iska is 

nedrīkst būt diletantisks"). Tam 
sekoja dzīvas pārrunas, šādas 
"sirmās stundas" bija viens no 
jauno studentu audzināšanas 
veidiem: mācīties izteikt savus 
u z s k a t u s v i s d a ž ā d ā k o s 
j a u t ā j u m o s , n e v i e n s a v ā 
specialitātē. Šīs pārrunas bieži 
vien turp inā jās arī rakstveidā 
— ierakstītas "Sirmā grāmatā" 
— b i e z ā , l ie la f o r m ā t a 
g rāmatā , kuras malas ailē ik 
dienas parakstījās, kas ienāca 
vienotnes miteklī. 

Pēc p i r m ā g a d a iekšē jās 
d z ī v e s v e i d o š a n a s d a r b a 
v i e n o t ņ u , it ī paš i " L ī d u m a " , 
s a i m e i s ā k a p i e b i e d r o t i e s 
vecākās paaudzes augstskolu 
be iguš ie , to v idū labs skai ts 
L a t v i j a s U n i v e r s i t ā t e s 
m ā c ī b s p ē k u . D a ž i b i j a 
d a r b o j u š i e s s t u d e n t u 
s a b i e d r i s k ā s o r g a n i z ā c i j ā s 
savā studiju laikā, p iemēram, 
K. K a s p a r s o n s ( L a t v i j a s 
pirmais izglītības ministrs), kā 
arī ā r s t i Kr . N e u b e r g s , J . 
M a n a s s un A . š t e i n h a r d s 
Tērbatā t. s. "Pīpkaloni jā" un 
v ē s t u r n i e k s P. D r e i m a n i s 
T ē r b a t a s s t u d e n t u p u l c i ņ ā 

"Darbs". "Līdumam" pievienojās 
arī v ē s t u r n i e k s p ro f . A . S v ā b e , 
l i t e r a t ū r v ē s t u r n i e k s p ro f . F. G u l b i s , 
botāniķis prof. N. Malta, ķīmiķis prof. A. 
Petrikalns, kooperators prof. E. Balodis, 
juristi prof. K. Dišlers un doc. A. Pavārs, 
inženier i prof. A. T ramdahs un prof. E. 
Ziemelis, "Daugavas" redaktors J . Grīns, 
L a t v i j a s S a r k a n ā K r u s t a s l i m n ī c a s 
direktors A. Neibergs u. c. 

Kad pie Latvijas Mākslas akadēmijas 
n o d i b i n ā j ā s v i e n o t n e "Za ļā Z e m e " , tā 
kandidēja "Līdumā" un ari vē lāk dalījās 
mitekl ī ar to l īdz pat abu o rgan izāc i j u 
darbības pārtraukšanai 1940. g. vasarā. 
Za ļ zemieš i ļot i aktīvi p iedal ī jās kopīgo 
"sirmo stundu" pārrunās. 

Vienotnieku interešu un darbības loks 
neierobežojās tikai vienotņu iekšējā 



u t i . c « u n a i \ u v i p i c v a n , a o L O i v i j a ^ 

U n i v e r s i t ā t e s s a b i e d r i s k a j ā dz īvē — 
s tuden tu p a d o m ē un t ās p a s ā k u m o s , 
uzsverot sadarbības principu. Lai uzturētu 
c i e š a s s a i t e s ar s a b i e d r ī b u ā rpus 
a k a d ē m i s k ā s s a i m e s , a t s e v i š ķ a s 
v i eno tnes , va i arī V i eno tņu V ienkopa 
pavasari mācību gada noslēgumā rīkoja t. 
s. Augstos svētkus. Ta jos v iņas veltīja 
sab ied r ība i k ā d u kopīgi ve ik tu darbu . 
Viskonsekventāk, ik pavasar i , to darīja 
"L īdums" , un va i rākos savos Augs tos 
svē tkos l īdumieš i nāca ar kādu jaunu 
i e r o s i n ā j u m u . Tā 1930 . g. "L īdums" 
uzstādīja Siguldā pirmo tūr isma vitrīnu 
Latvijā. 1932. g. l īdumieši pārveda 200 
gadu vecu Kursas k lēt iņu no Kuldīgas 
pagasta uz jauno Brīvdabas muzeju pie 
Juglas M n uzstādīja to kā ierosinājumu, lai 
sabiedrība nāktu talkā Brīvdabas muzeja 
veidošanā. Nākamā, 1933. gadā līdumieši 
savāca mater iā lus par Latv i jas karoga 
vēsturi un nodeva tos Cēsu muzejam. 

Kad 1935. g. trīs vienotnes un sešas 
Nacionālās studentu biedrības apvienojās 
Vienību Savienībā, apzīmējums 'vienotne' 
tika nomainīts ar Vienība', bet tradīcijas un 
centieni palika tie paši. Vienību Savienība 
arī p ā r ņ ē m a Augs to s v ē t k u t rad īc i j u , 
pārdēvējo t tos p iemēro tākā vā rdā par 
Darba svētkiem. Par Vienību Savienības • 

KĀ MŪS REDZ ĀRZEMNIEKI 

JA IKVIENS ŠAI ZEMĒ 
SETU... 

Ievas p i l sē ta ir C ē s i s . Ar ska i s to , 
r oman t i sko p i l i , š a u r a j ā m , kā zemē 
iegrimušajām ieliņām un cilvēkiem, šodien 
tur paciemoties vairāk gan iznāk sapņos. 
Jo bija 1944. gads. Un viņas ceļš veda uz 
-ezināmo. Vispirms tā bija Rietumeiropa, 
tad Amerika. 

Ir 1992. gada pavasaris. Ieva Sentivani 
ir atkal Latvijā. Bet ne tikai ciemoties. Kā 
H jūs tonas un i ve r s i t ā t es Amer i kas 
l i te ra tū ras un ang ļu v a l o d a s kursa 
pasniedzēja. Viņa strādā ar tiem cilvēkiem, 
kuri ieceļojuši Amerikā. Bet šis mācību 
semest r is v iņas dzīvē p ieder Latv i jas 
Universitātes Pedagoģijas fakultātes trešā 
kursa svešvalodu specialitātes studentiem. 
Jo tāda ir Ievas Sentivani pārliecība: 

— Zinu, ka ikvienam šai zemē ir jāiesēj 
tas grauds, kas katra spēkos un varēšanā. 
Uzdevu arī sav i em s tuden t iem katram 
uzrakstīt trīs l ietas, kuras paveicot, viņi 
varētu ko labu darīt Latvijai. Gandrīz visi 
bija rakstījuši, ko vajadzētu darit. Bet mana 
doma taču bija: ko vari darīt tu šajā brīdī. 
Tādēļ arī pati šurp braucu. ; , 

Mācu studentiem Amerik'as literatūru. 
Tā M \pti interesanta, ļo atspoguļo valsts 
kultūras ve idošanos, vēstur i . Līdz ar to 
vēlos dot šiem nākamaj iem skolotāj iem 
plašāku ieskatu literatūrā. Lai viņi justu arī 
to. kas vārdos ne vienmēr t iek pateikts. 
Piemēram, v iņ iem bija uzdevums izlasīt 

aku "Princese uz zirņa", un padomāt kā 
. katrs to izprot. Lielākā daļa no viņiem to 

iz tu lkoja kā bērnu pasaku bez dzi ļāka 
satura. Es gribu atraisīt viņu fantāziju — 

ie»ic»fw « c . u u s c i n u j u n u a i u i u u u u ; u v i e i a 

atsevišķs raksts. 
L īdumieš i i zve ido ja arī c i ešas 

d raudz ības sa i tes ar L i e tuvas aka
dēmiskām organizāc i jām — atei t in inku 
korporācijām "Keistuti" un "Algimant". 

1940. g. augustā visas vienības, tāpat 
kā korporācijas, bija spiestas izbeigt savu 
darb ību . Tomēr , kā padom ju , tā vācu 
okupācijas laikā atsevišķu vienību locekļi 
uzturēja savas draudzības saites, reižu 
reizēm sapulcējoties privātos dzīvokļos vai 
arī pavadot aizgājējus pēdējā ceļā. 

Kad pēc kara daļa latviešu bija izkaisīta 
visās pasaules malās, senās draudzības 
sa i tes a tka l v i eno ja a k a d ē m i s k o 
organizāciju locekļus. Viena no aktīvākām 
ir b i jus i " L ī duma" Toron to k o p a , kurā 
i ek ļāvās arī da ļa z e l m e n i e š u un 
zaļzemiešu. 

Vēl var atzīmēt, ka "Līdumā" izauga 
daudz vē lāk paz īs tamu z i n ā t n i e k u , 
sabiedrisku darbinieku un labu speciālistu 
dažādās nozarēs, bet daļa no t iem aizgāja 
bojā kara notikumos un izsūtīšanās. No 
tiem, kas turpināja darbu okupētās Latvijas 
augstskolās un citās zinātniskās iestādēs, 
varētu minēt f iz ioķīmiķ i doc. J . Balodi , 
augšņu pētnieku K. Brīvkalnu, valodnieku 
K. G r a b i , ģeog rā fu doc . K. R a m a n u , 
inženierus doc. J . Uisku un doc. J. Ulpi. 

s v e & e u T i e ibveuuu yuv i s ^imiņio m . 
Dravnieks ar sav iem korozi jas un ošas 
ķīmi jas pēt ī jumiem ASV; par Kanādas 
Z i nā tņu A k a d ē m i j a s l ocek ļ i em k ļuva 
ķīmiķis prof. A. Tauriņš un ģeologs prof. A. 
Dreimanis (tagad ievēlēts art par ārzemju 
locekli Latvijas Zinātņu Akadēmijā). Prof. J 
Labsvīrs izstrādāja pētījumu par Latvijas 
l a u k s a i m n i e c ī b a s k o l e k t i v i z ā c i j u . 
K o o p e r a t o r s A. Sp rūdžs i zve ido ja 
eskimosu (inuitu) kooperatīvus Kanādas 
z i e m e ļ o s , tā dodo t p a m a t u v iņu 
saimnieciskai patstāvībai, un viņu sūtīja kā 
koope rāc i j as spec iā l i s tu uz d a u d z ā m 
z e m ē m ; Kanādas pu l kv . l e i t n . S. 
Andersons Apvienoto Nāciju uzdevumā 
veiksmīgi pārraudzīja miera uzturēšanu 
Ind i jas — Pak i s tānas p i e r o b e ž ā , š o 
sa raks tu varē tu tu rp inā t ar d a u d z i e m 
c i t i em p iemēr iem dažādās p ro fes i j ās , 
visur, kur latviešu darbs ir celts godā. 

Svešatnē izkaisītie līdumieši arī uzturēja 
kontaktu ar tautiešiem Latvijā, sakarā ar 
Latvijas 70. gada svētkiem 1989. g. rudenī, 
viņi kopā ar Kanādas Londonas latviešiem 
dāvāja datoru LU Ģeogrāfi jas fakultātei 
Latvijas vides pētniecības un aizsardzības 
darbam. 1989. gada 5. oktobrī arī Latvijas 
l īdumieši at jaunoja v ienotnes "Līdums" 
darbu. 

ALEKSIS DREIMANIS 

kāpēc rakstnieks kaut ko tādu ir rakstījis, 
ko viņš ar to gribējis teikt. 

Es lekcijas nelasu. Mums ir nodarbības. 
Studenti izlasa paredzēto darbu. Un tad 
mēs pārrunājam. Bet viņi nestrādā tādām 
metodēm, kā es gribētu. Piemēram, dažu 
labu reizi man l iekas, ka student i savu 
laiku pavadījuši sīkumos. Viņi tekstu ļoti 
uzmanīg i i z las ī juš i , kat ru vā rd iņu 
mēģinājuši sameklēt vārdnīcā, bet viņi nav 
izpratuši būt ību, nav izlobījuši galveno 
domu. Studenti ir pārāk inerti. Es uzdodu 

jautājumu un viņi gaida, ko otrs atbildēs. 
Svarīgi, lai šie nākošie skolotāji varētu 

izteikties. Man prieks, ka šai ziņā esam jau 
solīti uz priekšu t ikuši. Sākumā, kad viņi 

rakstīja domurakstus, bieži vien grābstījās 
pa gaisu — neko nepateica. Bija ne tikai 
liekvārdība, bet arī tukšvārdība. Gribu, lai 
raks tu da rbos t i k tu p a m a t o t a i k v i ena 
doma. 

Esmu a tvedus i s t u d e n t i e m māc ību 
grāmatas. Tās dāvāja manas universitātes 
angļu nodaļas dekāns. Un mani tagadējie 
studenti patiešām dūšīgi strādā. Prieks, ka 
latviešiem angļu valodas līmenis caurmērā 
ir a u g s t ā k s kā t i em s t u d e n t i e m , kas 
iebrauc Amer ikā un mācās H jūs tonas 
universitātē. 

Taču ne tikai es studentiem dodu, arī 
viņi man. Diemžēl es ne sevišķi labi zinu 
ia tv iešu l i te ra tūru . Pēdēja is , ko esmu 
lasījusi ir "Gulta ar zelta kāju". Tādēļ esmu 
lūgusi sav iem s tudent iem, lai sas tāda 

| sarakstu, piemēram, katrs trīs darbus, kas 
man noteikti būtu jāizlasa! 

Un vēl. Neparasti ir tas, ka manā grupā 
ir studenti no dažādām Latvijas pilsētām. 
Viņi uzrakstīja brīnišķīgus sacerējumus par 
tematu "Mana pilsēta". Šobrīd ir vēlēšanās 
braukt ciemos... . • • 

Ievas Sentivani ceļš drīz atkal vedis 
atpakaļ uz Ameriku. Tāda ir dzive. Varbūt 
a tka l re iz kādu s e m e s t r i La tv i j as 
Un i ve r s i t ā t ē v i r ja m ā c i s A m e r i k a s 
l i te ra tūru , angļu va lodu . Tāda ir v iņas 
v ē l ē š a n ā s . Bet m u m s , La tv i j ā 
dz īvo joša j iem varbūt b iežāk va jadzētu 
uzņemt tautiešus kā savējos, līdzcilvēkus, 
bet nevis kā aizokeānijas pārcilvēkus. Jo 
visi tomēr esam latvieši un mūsu zeme ir 
Latvija. 

MĀRA SADOVSKA 



— Esmu pieradusi strādāt. 
Ir bijušas dienas, kad nav 
laika atslābt, taču pēc šāda 
grūtuma juties ieguvējs. Grūti, 
bet interesanti, — tā bijusi 
vakara un neklātienes 
nodaļas prorektore 

MILDA KLEPERE. 
Bijusī, jo šāds amats vairs neeksistē. 

V a k a r a un nek lā t i enes noda ļa šobr īd 
iekļaujas mācību daļas struktūrā. Kādi īsti 
ir šie pretrunīgie vakarnieki un neklātniek'. 
ar k u r i e m 
kopā apēs t s 
pudS sāls' ' 

L i e l ā k a i s 
ieguvums pa 
š iem gad iem 
— esm.< 
s a s t a p u s • 
d a u d z lab i 
c i l v ē k u . 
U z k l a u s o t 
d a ž ā d u s 
l ikteņstāsius. 
m ē ģ i n ā j j 
iejusties sav j 
s t u d e n t v 
p r o b l ē m ā s . 
J ā , r e i z ē r 
e s m j 
u z k l i e g u š i , 
t aču daž . . 
t i ka i t ā var 
s a p u r i n a ' 
i e s ā k t a 
pabeigt. 

A p s t ā k ļ i . 
kāpēc cilvēks sacīs mšertjes neklātienē, ir 
v i s d a ž ā d ā k i e . S k o l o t ā j a i e r i eba 
vidusskolas atestātā, pietrūka viens punkts 
k lā t ienes konkursā , mazs i tuē t ' vecāk i , 
mazi bērni u. tml. Ir jāpriecājas, ka cilvēki 
vēlas mācīties. Skumji dzirdēt, ka dažas 
amatpersonas neklātmekus raksturo kā 
nevajadzīgus un nederīgus. 

Man ir prieks par mammu, kas studē, jo 
no tā visa kaut kas tiks arī mazuļa prātam. 
Un visi kopā taču esam tauta. 

— Kas ir traucējis darbā? 
— T a s , ka m ā c ī b s p ē k i arī nav bez 

vainas. Cik bieži studenti nogaida veltīgi 
un lekcija nenotiek! Var jau novelt vainu uz 
n -: nokārtoto ikd ienu, ka spiest i s t rādāt 
vairākās darba vietās. Taču domāju, ka 
darbs jāpadara godīgi, uri, ja nespēj, tad 
nevar savienot nesavienojamo. 

.Vēl n e s e n n ā c ā s i zbaud ī t d a ž ā d u 
kabinetu plānošanas sekas, kad "uzpūta" 

ev iēķu spec iā l i s tu nep i r -c iešamību . 
P iemēram. , n e n o r m ā l ā s a v ā la i kā 
d i s p r o p o r c i j a j u r i s t i va i e k o n o m i s t u 
g a t a v o š a n ā . Ne jau U n i v e r s i t ā t e to 
izdomāja, be r pretoties nevarējām. 

— šobrīd Universitāte ir autonoma. Vai 
varat piekrist jaunajai politikai par mācību 
maksu? 

— Uzskatu, ka tādā gadījumā jāmaksā 
visiem, bet valstij jānodrošina kreditēšanas 
i espē jas . Kur lai v i d u s m ē r a l a t v i ešu 
j aun ie t i s ņem naudu? I e s p ē j a m s , ka 
iestājas naudu palīdz sadabūt vecāki, radi, 
bet, ja tādas iespējas nav? Šobrīd jau nav 
arī īs tu f i rmu, k a m bū tu nep iec iešami 
augsti kvalificēti noteikta profila speciālisti. 
Da rbo jas tā pa t i b l a tu s i s t ē m a . Z e ļ 
kooperatīvi. 

Liela daļa no beidzējiem ir izmisuši — 
kur iet strādāt? Vairums latviešu neprot 
sev i p iedāvā t . Kas s p o n s o r ē s mūsu 
gudrās galvas? 

— Sabiedrībā vērck.matendence visu 

likvidēt, lai pastāvētu ūkai tas, kas ražo 
naudu. 

— Saprotu, ka valsts nav bagāta, bet ko 
d o s i m c i l v ē k i e m pre t ī . T o m ē r v a l s t s 
g a l v e n ā b a g ā t ī b a ir s a b i e d r ī b a s 
i n te l ek tuā la i s p o t e n c i ā l s , t ās m o r ā l ā 
veseliba. 

Vēl joprojām trūkst mācību grāmatu , 
l aukos i e r o b e ž o t a s i espē jas ar 
bibliotēkām. 

Domāju, ka kvalitatīvu mācību procesu 
nevaram garantēt. Nebūtu godīgi atpelnīt 
tikai pasniedzēju algas. 

Jaunieši arī ir visādi. Zināšanas trūkst, 
bet grib būt b i znesmeņ i . Arī ta lants ne 
katrreiz ved pie bagātības. Un vai tā dzīvē 
arī būtu galvenā vērtība? 

— Jūs bieži pieminat vārdu "godīgs". Ko 
vērtējat cilvēkos visaugstāk? 

— Jā. tieši godīgumu. Lai cilvēks būtu 
godavīrs — šis vārds ietver sevi visu. Gan 
at t ieksmi pret da rbu , pret ģ imen i , pre* 
dzimteni. 

Ļoti vēlētos, lai mūsu zeme būtu tīra un 
sakopta. Piemēram, iet pa ielu skaista, glīti 
ģērbusies jaunava un pēkšņi... nospļaujas. 
Tad gan sāp sirds. Diemžēl ne mazums 
tādu ir arī studentu vidū. 

Patīkami, ja uz ci lvēku var paļaut ies. 

Ša jā z i ņā man la imēj ies ar ko lēģ iem. 
Vienmēr esmu bijusi droša, ka būs izdarīts. 
Nevar noliegt, ka Universitātē daudzi ir labi 
strādājuši tikai entuziasma vadīti. 

— Vai nekad nav nācies vilties? 
— M a n a j aun ība a iz r i tē ja p iecdes

mitajos gados. Daudz kam ticējām, daudz 
ko toreiz nesapratu. Esmu Universitātē 
bijusi ari komjaunatnes sekretāre un to 
atceros kā jauku laiku, jo bijām taču jauni 
un d u l l i . Pa t l aban daudz i sab iedr ībā 
cienījami cilvēki un pazīstami zinātnieki ir 
no t iem gadiem. 

Netrūkst Universitātē arī tādu cilvēku, 
kas runa pareizi vienalga, kāda bilde pie 

s ienas — 
S t a ļ i n s , 
H r u š č o v s , 
B r e ž ņ e v s , 
G o cl m a n i s 
Kāpēc tad 
iauz t ies pie 
/ ā r d a , ja 
l a b ā k 
p a k l u s ē t . 
S ā k u m a 
• J u s m o j o s , 
t a g a d — 
pasmaidu. 

Ar v is iem 
i e k t o r i e m 
e s m u 
•strīdējusies, 
bet par lietu 
M a n u p r ā t , 
:atrs no 

v i ņ i e m 
zdar i j i s ari 
-aut ko labu 
3 3 t vēs tu r i 
papētīšu, līdz 
; m nav 

iznācis p&studet arhīva matenaius. 
Par sevi runājot — uzskatu, ka par ilgu 

esmu nostrādājusi vienā vietā. Pārāk biji. 
iesakņojusies... 

— Kas palīdz, kad slogs paiiek pārāk 
smags? 

— Labi cilvēki, darbs dārzā. 
— Atkal darbs? 
— Tā iznāk. Lai arī pēc ilgiem gadiem 

a t r o d o s a t v a ļ i n ā j u m ā , jo nek lā tn iek i 
v isva i rāk nodarbināt i t ieš i -vasarā, sava 
kabinetā gribēju sākt ar logu mazgāšanu 
Jūtos ne savā ādā, ja diena nobumbulētf. 
Dārzā mēģinu nedomāt. Vispār sieviete 
nevajag strādāt vadošā amatā. No mala-
liekas, ka esmu stingra, bet... 

— Piekrītu, ka tas nav viegli. Vienmēr 
jāsaņem sevi rokās. Vājumu taču nedriksi 
izrādīt. Tagad atkal jums viens piņķerīgs 
p i e n ā k u m s — s o c i ā l o j au tā ju r r 
risināšana. 

— D i e m ž ē l ar s o l ī j u m i e m c i lvēkus 
n e p a b a r o s i . V ienkā rš i jau nebūs , bet 
idejās man ir. 

Par to nākamreiz. 

Sarunājusies ILZE BRINKMANĒ 



"PRETTY CRAZY" — 
PASNIEDZĒJS 
UNIVERSITĀTE 

A n d r e w B u n k s h e — latviešu 
izcelsmes amerikānis, kas māca angļu 
sarunvalodu Svešvalodu fakultātē. 

— Andrej, pastāsti lūdzu par sevi. No 
kurienes tu esi? Kā tas sanācis, ka tu 
pasniedz angļu sarunvalodas kursu 
Svešvalodu fakultātē? 

— Man ir 23 gad i . Esmu dz im is 
Kal i fomi jā. š o g a d es beidzu Sirakūzas 
universitāti Ņujorkas štatā. Es saņemšu 
bakalaura grādu kultūras ģeogrāf i jā un 
vēsturiskajās tradīcijās. Septembrī es gribu 
stāties Sar.fiancisko universitātes juristu 
sko lā . Es gr ibu kļūt par s ta rp tau t i sko 
tiesību speciālistu un iegūt jurisprudences 
grādu. 

— Vai tu pirmo reizi esi Latvijā? 
— Nē, es Latvijā biju jau 1990. gadā. 

T ore i z es atbraucu uz diviem mēnešiem 
kopā ar t ēvu . Mans tēvs ir ģeogrāf i jas 
pro fesors , š o g a d v iņu uza ic inā ja lasīt 
iekcijas Latvijas Universitātē. Man darbu 
pa l īdzē ja a t ras t tēva l aba p a z i ņ a no 
Filoloģijas fakultātes Dace Bormane. 

— Vai Arrerikā tā pieņemts, ka studenti 
brauc uz citām valstīm mācīt savu dzimto 
valodu? 

— Jā. Eksistē Miera korpuss, kurš sūta 
savus cilvēkus uz dažādām valstīm. Viņi 
Latvijā būs jūni jā. Sarunvalodas kurss, 
kuru es pasn iedzu , ir saist ī ts ar manu 
pieredzi kultūras vēsturē. Es apzinos, ka 
pašlaik Latvi jai ir grūti laiki . Es mēģinu 
palīdzēt kā varu — kaut vai mācot angļu 
valodu. Latv'jai jākļūst eiropeiskākai. Un tai 
ļot i sva r īgas ir a t t i ec ības ar E i ropas 
valstīm, Ameriku, Kanādu, Austrāliju, pat 
ar Japānu. 

— Kāpēc tu māci filologus, nevis 
ģeogrāfus, kuru priekšmetus esi studējis 
Amerikā? 

— Es to labprā t da r ī t u . Es g r ibē tu 
pasniegt v iņ iem Amerikas demokrāt i jas 
vēsturi un ģeogrāf i jas vēs tu r i . Bet viņi 
ne runā a n g l i s k i , es — l a t v i s k i . Savā 
sarunvalodas kursā es cenšos pastāstīt 
s t u d e n t i e m par A m e r i k a s po l i t i sko 
ģeogrāfiju un citam problēmām. 

— Vai tavi Latvijas radi bija pārsteigti, 
kad tu sāki strādāt Latvijā? 

— Lielāko pārsteigumu sagādāju nevis 
es, bet mans tēvs, kurš sniedza interviju 
"Panorāmai". Viņi skatījās un teicaf'Re, tas 
taču ir mūsu Bunkše!" Daudzi viņu nebija 
redzējuši kopš 1945. gada. 

— Vai tu satiecies ar saviem Latvijas 
radiem? 

— Jā, katru otro nedēļu es viesojos pie 
saviem radiem, kas dzīvo Ba'donē. Es tur 
tienējos runāt latviski. 

— Piedod, mans jautājums varbūt būs 
mazliet netaktisks. Bet kāpēc tu neproti 
runāt latviski? 

— Mani vecāki jau sen dzīvo šķirti. Es 
i r tēvu redzos sešas nedēļas vasarā un 
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Z i e m a s s v ē t k o s . T a g a d es ņemu 
privātstundas latviešu valodā pie vienas 
angļu valodas pasniedzējas. Es jau varu 
pajautāt:"Cik maksā kartupeļi? Cukurs? 
Tomāti? š-ķ iņ-ķ iss?" (Smejas.) Slikatāk 
man iet ar gramatiku. Kā pareizi jārunā — 
"Mans tēvs" vai "Mans tevī", "veikals" vai 
"vaikals"? 

— Kā sapratu, tava mamma ir 
amerikāniete... 

— Manas mammas senči uz Ameriku 
atbrauca 19. gs. no Īrijas. Es esmu savāds 
"mixer" — ceturtā daļa īru, ceturtā daļa 
angļu un puse latviešu asiņu. Interesanti, 
ka manas mā tes vā rds ir M ā r a . V iņa 
strādā par brokeri biržā, kas pārdod zemi. 

— Vai viņa arī apciemos Latviju? 
— Domāju, ka nē. Viņai ir jās t rādā. 

Turklāt ari biļetes ir ļoti dārgas. 
Es ar m a m m u sazvanos . Tas arī ir 

d iezgan dārg i . Februārī v iena sarunas 
m inū te m a k s ā j a 1 rub l i un p iecas 
kapeikas, bet tagad jau četrdesmit rubļus. 

— Tava ģimene bija spiesta atstāt 
Latviju, bēgot no padomju varas. Kāda ir 
tava attieksme pret krieviem, kas šo varu 
atnesa? 

— Es visu bērnību dzirdēju — "Ienīsti 
kr ievus, ienīsti komunistus". Tas notika 
aukstā kara gados. Tagad pazīstu labus 
krievu studentus, ar ku-iem man ir foršas 
at t iecības. Kat rā nāci jā ir labi un sl ikt i 
ļaudis. Arī starp latviešiem... 

— Vai tavam tēvam pieder kāds 
īpašums Latvijā? 

— Jā, māja Liepājā, kurā dzīvo trīs vai 
četras ģimenes. Bet viņš to nedomā prasīt 
a tpaka ļ .Ar ī es nevaru i e d o m ā t i e s , kā 

pateikt cilvēkiem — 
OK, t a g a d va ra t 
vākties prom, tagad 

*"* ' ā a tka l ir mana 
māja. 

— fief tavs tēvs 
taču var, piemēram, 
prasīt īres maksu. 

— V iņš nav 
na te r i ā l i s t s . Viņš 
vai rāk ir f i l o zo f s . 
Tēt is gan vē lē tos 
La tv i jā nop i rk t 

zemes gabalu un uz tā uzcelt jaunu māju. 
D o m ā j u , ka es gan e s m u l ie lāks 
mater iā l is ts par v i ņu . Man patīk ātras 
mašīnas, MTV un studijas. 

— Vai tavi priekšstati par Latviju ir 
mainījušies šajā laikā, kamēr tu te dzīvo? 

— Kopš pagājušās reizes 1990. gadā 
mans priekšstats ir mainijies. Toreiz visa 
Latvija gāja uz savu neatkarību. Visi bija 
vienoti. Skaidrs, ka tagad cilvēku intereses 
k'Aivušas a t š ķ i r ī g ā k a s . Un p a š l a i k as 
baidos no stagnācijas. 

— Kādas? 
— D a u d z ā s v ie tās v a l d a maf i j as 

kontro le. Valdība ir pārāk lēna dažādu 
lēmumu īs tenošanā . Es sap ro tu , kopš 
augusta puča, kopš neatkarības iegūšanas 
pagājuši tikai septiņi mēneši, un ir daudz 
problēmu politikā, ekonomikā un sociālajā 
dzīvē. Bet latvieši ir stipri. Un es domāju, 

ka ar jums viss būs OK. 
— Kā tu Rīgā dzīvo? Kā izklaidējies? 
— Es dzīvoju Pārdaugavā, dzīvoklī. Un 

brīvajā laikā bieži apmeklēju nakts balfītes. 
Man ļoti garšo Latvijas alus, īpaši "Rīgas 
alus". Amerikāņu alus salīdzinājumā ar to 
ir ūdens . Vē l man garšo arī š ņ a b i s , 
šampanietis un konjaks. 

Brīvā laikā man patīk arī apskatīt Rīgu, 
īpaši vecpilsētu. Man patīk tās arhitektūra. 
Latvijas kultūra ir vecāka un bagātāka par 
Amerikas kultūru, kas pastāv tikai divus 
gadsimtus. Es biju Rīgas domā, "Ave Sol" 
k o n c e r t ā , Da i les teāt r ī un noskat ī jos 
Nac ionā lās operas baleta i z rād i . Man 
patika Maijas Tabakas izstāde. 

Rīga ir daudz labāka par piesārņoto 
Ņujorku. Tur ir daudz bezpajumtnieku un 
atsevišķi rajoni ir kriminogēni. 

Mani saista ari cilvēku komunikabilitāte. 
Sākumā es domāju, ka latvieši ir bikli. Bet 
dažas nedē ļas vē lāk mēs 
sadraudzējāmies. 

— Vai tiešām? Man vienmēr licies, ka 
tieši amerikāņi ir tik brīvi, tik komunikabli... 

— Protams, amerikāņi ir draudzīgi. Bet 
reizē ari lieli individuālisti. Mēs neesam tik 
monolīt i kā latvieši, jo esam nākuši no 
dažādām nācijām. Piemēram, Latvijā visi 
zina tik daudz dziesmu. Bet es zinu tikai 
d ivas — Nac ionā lo h imnu un "Happy 
Birthday". 

— Vai tu proti kādu latviešu dziesmu? 
— Es mēģ inu . Bet v i sp i rms man ir 

jāiemācās valoda. 
— Vai tu studē arī Latvijas vēsturi? 
— Tieši — nē. Sirakūzas universitātē 

mani interesēja Austrumeiropas politiskā 
ģeogrāfi ja. Bet mans tēvs ir latvietis un 
vecmamma runā tikai latviski. 

— Kāpēc tu izvēlējies ģeogrāfiju kā 
savu profesiju? Vai tā bija tēva ietekme? 

— Nē, tā bija mana paša izvēle. Jā, es 
v a r ē t u mēģ inā t k ļūt par ģ e o g r ā f i j a s 
profesoru tāpat kā tētis. Bet man negribas 
būt sava tēva ēnai, tāpēc esmu izvēlējies 
citu ceļu. 

— Kā tu iztiec Latvijā? 
— Ar grūtībām. Es no savas 2000 rubļu 

pasniedzēja algas 1800 rubļus maksāju 
par dzīvokl i . Esmu nabags.Tāpēc man 
jālūdz palīdzība mammai Amerikā. Bet es 
šeit neesmu atbraucis tāpēc, lai pelnītu 
naudu. Mani saista interese par Latviju. 

— Vai taviem draugiem Amerikā ir 
zināms par tavu dzīvi šeit? 

— Jā , p r o t a m s , es v i ņ i e m raks tu 
vēstules. Bet amerikāņi maz ko zina par 
Latviju. Viņi mani sauc par "pretty crazy". 
Bet es domāju, ka Latvija ir ļoti saistoša, 
īpaši jauniešiem. Daudzi mani apskauž. Te 
v i ss t i ka i t op , bet Amer i ka ir v e c a un 
karjeriska. 

RITA BURČIKA, 
žurnālistikas specialitātes studente 

•pretty crazy — diezgan traks 



... un tomēr nesen man atkal kāds 
teica, ka korporācijas ir tikai organizēta 
dzeršana ar stabilu, mūža kompāniju. 
Protams, cik cilvēku, tik viedokļu — bet ar 
to nedrīkst attaisnot informācijas trūkumu 
par korporāciju reālo darbību. Ta kā visiem 
ir labi zināms, ka vislabākie mūsu liecinieki 
un apliecinātāji ir mūsu darbi un nedarbi, 
tad šoreiz saruna ar Aldi Reinesu no 
korporācijas "Talavija". Un pārmaiņas pēc 
— pavisam nejpar korporācijām. 

JAPĀŅI SAK U N 
MAZLIET ZAUDĒ 

Nemaz tik sen kopš žurnālā "Liesma" 
bi ja pa rād ī juš ies kādas senas j apāņu 
spēles RENDZJU uzdevumi, šī spēle esot 
pamatā visām spēlēm, jo — tā tas patiesi 
no t i ka — sen ie a lu c i l vēk i s ē d ē j a ap 
u g u n s k u r u un g a r l a i k o j ā s : u rb i nā ja 
degunu, bakstī ja uguni un v iens otram 
sānos, l ika akment iņus r indiņā. Un lika 
tikmēr, kamēr radās rendzju (5 akmentiņi 
vienā rindiņā un visvisādi papildnoteikumi) 
un G O ( a p l e n k š a n a ) . Bet šo re i z par 
rendzju. 

Japāņi uzskata, ka tikai viņi vien protot 
šo spēli. Tāpēc tā arī ļoti ilgi netika pasaulē 
p o p u l a r i z ē t a . V iņ i šo spē l i p i e l ī d z i n a 
mākslai un dod dažādām kombināci jām 
poētiskus nosaukumus — "Sniegs kalnos", 
"Sniegotā pāreja" un jo tālāk, jo skaistāk. 

— Japāņi taisa tādus konkursus, ka no 
šiem spēles kauliņiem, piemēram, saliek 
u z r a k s t u s . T a s ir it kā r e ā l s , dab īgs 
uzdevums, vienāds skaits balto un melno 
kauliņu. Katru mēnesi viņu rendzju žurnālā 
ir uzdevums, piemēram, aprīlī salikt "APR"; 
tad viņi taisa hieroglifus, konkursus un ir 
s t ā v ā s a j ū s m ā par s a v i e m uzde 
v u m i e m . P i e m ē r a m , t iek sal ik t i domino 
k a u l i ņ i , " d r a u s m ī g i e " m i l j on i , v i sādās 
konstrukci jas, tad v ienu pagrūž un viss 
gāžas lavīnas ve idā, iekrīt kādā ūdens 
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vāzē, tur atkal kaut kos nos'i'd krīt, līdz 
i i . . Jo kaut kādu ornamentu. Stāv apkārt 
pū l i s j a p ā ņ u un s a j ū s m ā sp iedz . Šīs 
vājprātības viņiem ir vaļasprieks. Pat taisa 
konkursus, kuram skaistāks uzdevums! 
Regulāri viņi man nāca k!at:"Vai cik skaists 
uzdevums! Negribi atrisināt?* Es:"Noteikti, 
noteikti!" — iebāzu kādā kabatā un vēlāk 
i zmetu . Grūt i tos a t r is ināt un abso lū t i 
bezjēdzīgi. 

Pēc Alda Reinesa teiktā v is iem kļūst 
saprotams, ka rendzju spēlēt ir ļoti viegli. 
A ld is to ir arī p ie rād ī j i s — p a s a u l e s 
čemp ionā tā rendzju v iņš ieguva t rešo 
v ie tu . Bet apkārt v i ņ a m bija t ikai v ien i 
japāņi. Arī pasaules čempions šobrīd ir no 
Japānas — Šigeru N a k a n u r a (31 gadu 

Re 
i 
mu 
su 

ALDA REINESA 
uzvārds japāniski 

un tā atšifrējums 

vecs un 17-kārtējs Japānas čempions). 
Viena rendzju partija ilgst apmēram 4-5 

stundas, bet dienā pasaules čempionātā 
izspēlē divas šādas part i jas. Tādēļ arī 
spēlētāju vecums vidēji ir 20-30 gadi, jo 
slodze sacensībās ir ļoti liela. 

Oktobr ī A ld is a t g r i e z ā s no T o k i j a s 
atklātā turnīra. Lai arī japāņi vēl arvien 
domā, ka eiropieši neprot spēlēt rendzju, 
tomēr Aldis ieguva otro v ietu. īsi p i rms 
turnīra sākuma pēc japāņu ierosinājuma 
tika izveidotas komandas — 1. Japānas 
k o m a n d a , 2. J a p ā n a s k o m a n d a . . . un 
Eiropas izlase, kurā bija P3RS čempions, 
15-gadīgs igaunis Ando Meritee... un arī 
A ld i s . L i k t eņa i ron i jas dē ļ u z v a r ē j a , 
protams, Eiropas iz lase. Un ieguva ļoti 
lielu kausu, kuru atstāja Japānā — grūti tik 
lielu pa lidmašīnām izvazāt. 

Rendzju prasa labu atmiņu un milzīgu 

koncentrēšanos. Japāņiem šādu tecnju un 
vingrinājumu ir vairāk nekā vajag. Un tās 
lieti noder, ja spēle ilgst 5 stundas. 

Bet izskatās tas tā: 
— Var redzēt, ka japāņu spēlētājs viss 

iegājis sevī — sēž, aizver acis, šķobās, 
izdara kaut kādus v ing r i nā jumus , sāk 
masēt kaklu.. . Pēc tam šausmigi daudzi 
mēdī jās par v i ņ i em. Or iģ inā lā rendzju 
spēlē, sēžot uz zemes. Bet turnīrā, kad 
japāņi sāk nervozēt, drusku uztraukties, 
kad v i ņ i e m kaut kas nepat īk , t a d viņi 
nomet savas tupeles un rāpjas ar kājām 
augšā uz krēsla... 

— Vai tas netraucē spēlēt? 
— Kad pirmo reizi to redz, jā, tas atstāj 

diezgan spēcīgu psiholoģisko iespaidu. 
Bet vēlāk pierod. Nu, ko lai dara — tādi tie 
japāņi ir. 

A l d i m , t āpa t kā j a p ā ņ u b ē r n e ļ i e m , 
rendzju iesākās ar "desām" skolā un LU 
fizmatos. 

— Lai kļūtu par labu spēlētāju, nepietiek 
ar loģisko domāšanu, bet, lai tiktu tālāk, 
vajag kaut ko šķībāku. Kad sāk spēlēt, 
kaut ko . i emāc ies un sāc sapras t , tad 
p i e n ā k b r īd i s , kad tu ap jēdz j apāņu 
teicienu "Ne vienmēr labākais gājiens ir 
s p ē c ī g ā k a i s " . T ā ir m ā k s l a ta isī t 
nepareizus gājienus, provocēt pretinieku. 
J o , j a ab i s p ē l ē p a r e i z i , t ad iznāk 
" n e i z š ķ i r t s " — t i kuš i iz l ik t i p rec īz i 
standartgājieni... 

Reiz kāds japāņu rendz ju spēlētā js 
izmetis no savas mājas ārā televizoru — 
tas traucējot viņam domāt par spēli. Bet 
A ld im Re inesam tomēr nav japāniskās 
pienākurr apziņas: 

— Es daru to, kas man patik. Es spēlēju 
tieši tik daudz, lai man patiktu to darīt. 

( B r i e s m ī g ā j a p ā ņ u nop ie tn ība t ika 
aizsūtī ta pēc alus. . . a tpaka ļ v iņa neat
nāca.) 
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